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Megszavazta a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem (EMTE) akkreditálását tegnap a képviselőház. A magyar
felsőoktatási intézmény akkreditálásában a képviselőházé volt az utolsó szó, a szenátus már múlt év decemberében
rábólintott a törvénytervezetre. Annak ellenére, hogy az ellenzéki pártok nem vettek részt a gyűlésen, a 172 jelen
lévő honatya közül hárman a törvénytervezet ellen szavaztak, heten pedig tartózkodtak. Ezzel lezártnak tekinthető
az intézmény amúgy is szokatlanul hosszúra nyúlt akkreditációs folyamata.

A  hír  örömére  tegnap  délután  az  egyetem  mindhárom  székhelyén  –  Marosvásárhelyen,  Kolozsváron  és
Csíkszeredában – pezsgőt bontottak, és diákjaikkal koccintottak az oktatók.

Dávid László: a következő lépésen gondolkodunk

Tizenegy év kemény munkájának az eredményeként értékelte a tegnapi napot Dávid László, az egyetem rektora.
Szerinte  a  romániai  magyarság életében a  Sapientia  akkreditálása nemcsak a  2012-es  év,  hanem az utóbbi
huszonkét  év  egyik  legfontosabb eseménye.  A  rektor  tegnap már  a  következő lépéseken gondolkodott.  Mint
mondotta,  most  már  a  mesterképzés  és  a  doktoriskola  szervezésén  kell  hogy  dolgozzanak.  „Tudtuk,  hogy
megérdemeljük az akkreditációt. Lezárult egy szakasz, amely nem volt könnyű, de ami következik, talán még
nehezebb  lesz.  Az  igazi  eredmények  majd  évtizedek  múltán  mérhetők,  miután  több  nemzedék  is  kikerül
egyetemünk padjaiból” – értékelte a helyzetet a Krónikának nyilatkozó rektor.

Kérdésünkre, hogy ennyi várakozás után nem feltűnő, hogy éppen a választási kampány küszöbén szavazza meg a
parlament az erdélyi  magyar  egyetem akkreditációját,  Dávid úgy vélte,  a  közelgő választások mindenképpen
siettették az eredményt. „Minden politikus úgy érzi, ez az az időszak, amikor oda kell figyelnie az eredményekre.
Ettől függetlenül úgy érzem, a Sapientia ügye nem politikai ügy, hanem mindanynyiunk közös kisebbségi ügye. Az
Erdélyi Magyar Tudományegyetembe valamennyiünk közös jövője van bekódolva” – fogalmazott Dávid László. A
szinte váratlan esemény miatt a rektor kénytelen volt egy órával elhalasztani magyarországi utazását. Dávid előbb
tanár kollégáival, majd a diákokkal koccintott.

Hollanda Dénes: életem legszebb születésnapja

Hollanda Dénesnek, az egyetem megálmodójának és első dékánjának – aki  tegnap utódjával, Székely Gyulával és
Dávid Lászlóval ünnepelt  – szinte nem jött hogy higgye, hogy végre eljött  az akkreditáció napja. „Nyugodtan
kimondhatom: életem legszebb születésnapja a mai – mondta el lapunknak a 73. évét töltő professzor. – Már a
’90-es évek elejétől erre tettem fel mindent; hittem és tudtam, hogy az erdélyi magyarságnak szüksége van egy
önálló műszaki egyetemre.”

A Sapientia létrejöttét a Marosvásárhelyen húsz évvel ezelőtt uralkodó magyarellenes hangulat is elősegítette.
Hollanda  Dénesben  akkor  fogalmazódott  meg  a  magyar  egyetem  létrehozásának  fontossága,  amikor
kisebbségellenes gesztusaikkal, egyes román kollégái ellehetetlenítették a magyar tanárok és diákok létét a Petru
Maior  Műszaki  Egyetemen.  A  professzor  húsz  évvel  ezelőtti  álmát  annak  idején  sokan  még  azok  közül  is
megmosolyogták, akik jelenleg a Sapientia legnagyobb pártolójának vallják magukat. „Ha az év elején kérdezett
volna, hiszem-e, hogy február végére a parlament is megszavazza a hitelesítést, nemmel válaszoltam volna.

Pedig már rég eljött egyetemünk akkreditációjának az ideje” – vélekedett az EMTE első dékánja. Azt már csak
viccesen tette hozzá, hogy a román politikusok számára valószínűleg azért vált oly sürgőssé a végső szavazás, hogy
az RMDSZ-t a koalícióban tudják tartani. Hollanda megítélésében a végső igen legalább két évet késett, jelentősen
hátráltatva az  intézmény fejlesztését.  „Megszoktuk,  hogy nekünk kétszer  annyit  kell  dolgoznunk ahhoz,  hogy
valamit elérjünk” – nyugtázta az egyetemi tanár.
A magyar kormány is nagy örömmel értesült az elismerésről – mondta Répás Zsuzsanna nemzetpolitikai helyettes



államtitkár. „A Sapientián folyó komoly szakmai munka eredménye a döntés, amelynek értelmében román állami
támogatásban részesülhet. Reméljük, hogy ezek a források is meg fognak nyílni a Sapientia számára, hiszen az
onnan kikerülő szakemberek is gazdagítják Románia gazdaságát” – fogalmazott Répás Zsuzsanna.

A Sapientia akkreditálása azt jelenti, hogy az egyetemet teljes jogú felsőoktatási intézményként ismerik el, és joga
lesz többek között államvizsgát szervezni, ugyanakkor a román állam is támogathatja. A szenátus plénuma már
2011 decemberében jelentős szavazati  többséggel döntött a hitelesítés mellett.  A kormány tavaly szeptember
elsején fogadta el a Sapientia EMTE akkreditációjára vonatkozó törvénytervezetet. A Boc-kabinet döntésére egy
évvel  azt  követően  került  sor,  hogy  a  Romániai  Felsőoktatás  Minőségét  Ellenőrző  Bizottság  (ARACIS)  2010
júliusában jóváhagyta az egyetem intézményes elismerését. A felmérések során bebizonyosodott, hogy a Sapientia
teljesít minden követelményt, ezért az ARACIS tizennégy szak, valamint az intézmény akkreditációját javasolta.

Az Erdélyi Magyar Tudományegyetem 2001. október 3-án nyitotta meg kapuit a magyar kormány támogatásával, a
felsőoktatási intézménynek Kolozsváron, Marosvásárhelyen és Csíkszeredában is vannak karai. A magyar kormány
és  az  Országgyűlés  1999-ben  döntött  úgy,  hogy  támogatja  az  önálló  erdélyi  magyar  egyetemi  oktatást,  és
létrehozza  a  magyar  tudományegyetemet.  Az  ehhez  szükséges  forrásokat  a  Magyar  Köztársaság  2000.  évi
költségvetéséből különítették el. A Sapientia EMTE 11. tanévét kezdte meg tavaly szeptemberben, a három oktatási
helyszínen,  Csíkszeredában,  Marosvásárhelyen  és  Kolozsváron  az  egyetemnek  négy  kara  működik,  amelyek
keretében 27 alapképzési szakon tanulhat magyar nyelven csaknem kétezer hallgató.

© Copyright Erdélyi Magyar Néppárt 2015


